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Ældrerådet i Norddjurs Kommune har i året 2008 oplevet mange aktiviteter på ældre- og 
plejeområdet, og har et utal af gange behandlet sagerne med høringssvar som resultat. 
 
Ældrerådet har holdt 12 ordinære møder, og herudover har medlemmerne af ældrerådet 
deltaget i en lang række møder på bl.a. plejehjemmene, hvor ældrerådet har repræsentanter  
i bruger- og pårørenderådene, ligesom medlemmerne deltager i dialogmøderne, (anmeldte 
tilsyn) på de 10 plejehjem. Formanden deltager i regionsældrerådet, der holder sine møder i 
Viborg 4 gange årligt, og medlemmerne har deltaget i flere møder og kurser afholdt af 
Danske Ældreråd. 
 
Ældrerådet har afgivet høringssvar i følgende sager: 
 
I alle ældrerådets møder har der været sager, hvor kommunens udvalg har anmodet om 
ældrerådets høring/udtalelse til forskellige sager, hvoraf skal nævnes følgende: 
 
• Sag om tilbud til hjemmeboende demente. 
• Protest mod påtænkt lukning af Audiologisk Klinik i Grenaa. 
• Besparelsesforslag for regionshospitalet i Grenaa. 
• Tryghed og sikkerhed for demente plejehjemsbeboere. 
• Forslag til ældrebolighandlingsplan til ca. 460 mio. kr. 
• Planstrategi og Agenda 21 strategi for Norddjurs Kommune. 
• Forslag om nedlæggelse af busruter i Norddjurs Kommune. 
• Ny organisation på handicap og psykiatriområdet. 
• Norddjurs Kommunes udkast til sundhedspolitik. 
• Handicappolitik i Norddjurs Kommune. 
• Integrationspolitik i Norddjurs Kommune. 
• Budget 2008: Besparelsesforslag vedrørende plejeboligerne og hjem-mehjælpen m.v. 
• Årsredegørelsen vedrørende tilsyn på plejehjemmene. 
• Ældrerådets ønsker til budget 2009 vedrørende ældre- og plejeområdet. 
• Forårets strejke og betydning for plejeområdet i kommunen. 
• Vedtægter for Ældrerådet i Norddjurs Kommune. 
• Revideret forslag til hospitalsplan for Region Midtjylland. 
• Kvalitetsstandard for træning. 
• Forslag til vedtægter for Bruger- og pårørenderåd på handicap- og psykiatriområdet. 
• Kvalitetsstandard vedrørende praktiske opgaver i hjemmehjælpen. 
• Budget 2009 og efterfølgende år vedrørende ældreområdet. 
• Nyt forslag til besparelser på regionshospitalet Grenaa i efteråret 2008. 
• Valgregler til ældrerådsvalget den 17. november 2009. 
• Takstforhøjelser for by- og telebus i Grenaa. 
• Sag om dispensation vedrørende ombygning af udlejningsejendom. 
• Motionslokale i Posthaven og flytning til Fuglsanggården. 
• Storkøkken i Auning og fordelingskøkkener på plejehjemmene. 
• Støtte til frivilligt socialt arbejde i h. t.  servicelovens § 79. 
• Høringssvar vedrørende rapporter om tilsyn foretaget af Sundhedsstyrelsen og Det 

kommunale tilsyn – uanmeldte og anmeldte, i alt ca. 30 tilsynsrapporter for 2008. 
 
 



Demente borgere på plejehjem. 
 
Ældrerådet har i årets løb behandlet flere forhold omkring demente borgere i 2008, hvor 
kommunens ældrepleje vågnede op til en sørgelig nyhed om 80-årig dement kvindes 
forsvinden fra Kærnehuset i Posthaven, nytårsnat, til trods for meget personale på vagt. 
Kvinden blev nytårsdag fundet død. 
Sagen gav anledning til debat og kommunalpolitikeres ønske om bedre opsyn ved bl.a. 
anvendelse af elektronisk pejleredskaber. 
Ældrerådets klare holdning var den, at demente og svage ældre må stoppes før de skader sig 
selv, og det kan ske gennem god pleje og ved at vedligeholde de svage ældre, men samtidig 
forhindre at de svage ældre og demente kommer ud for oplevelser, der kan skade dem selv. 
Ældrerådet havde et møde med Voksen- og Plejeudvalget, hvor man gjorde det klart, at en 
bedre elektronisk overvågning kunne være et redskab til at forhindre kommende ulykker. 
  
Demente hjemmeboende borgere. 
 
Ældrerådet har i årets løb behandlet henvendelser om aflastningstilbud til pårørende til 
demente hjemmeboende, og søgt at efterkomme ønsker om gode og aktive pasningstilbud til 
de demente. 
I Allingåbro findes ”Damhuset”, hvor demente hjemmeboende tilbydes dagophold, hvor 
uddannet personale sørger for aktiviteter til støtte for brugerne gennem samtaler og 
aktiviteter. I den østlige del af kommunen sker aflastningen ved, at demente borgere tilbydes 
dagophold på plejehjemmene. 
Ældrerådet har anbefalet et ensartet tilbud til hjemmeboende demente i hele kommunen, og 
gerne med Damhuset som forbillede.  Plejechefen og hans personale har arbejdet med flere 
modeller for aflastning, og ældrerådet forventer resultater heraf i begyndelsen af 2009.  
 
Ældrebolighandlingsplanen. 
 
Et meget spændende projekt fik sin start i begyndelsen af 2008, hvor regeringen gav tilsagn 
om, at Norddjurs Kommune kunne bruge ca. 460 mio. kr. til nybyggerier af plejeboliger til 
ældre, og 36 boliger til psykiske handicappede. 
Efter mange forhandlinger, arkitektudbud, licitatio ner m.v. har kommunalbestyrelsen i 
december 2008 tiltrådt, at der i årene 2009 til 2011 sker følgende byggerier: 
• 84 plejeboliger ved Violskræntet nybygges, og det nuværende nedrives. 
• 86 plejeboliger ved Sdr. Skole, der erstatter det nuværende HedeboCenter. 
• 60 nyopførte plejeboliger i Glesborg ved Gl. Rimsøvej. 
• 22 ældreboliger i Ørsted og Allingåbro renoveres/ombygges. 
 
Der er her tale om første fase i et videregående program for de kommende år. Det var tanken, 
at det nuværende HedeboCenter skulle ombygges til handicapboliger for psykiske 
handicappede til erstatning for boliger på Trekanten i Grenaa, men denne plan er opgivet, 
idet et nybyggeri vil være billigere, både i ombygningsudgift og i efterfølgende huslejer for 
beboerne. Der er derfor vedtaget nybyggeri med 36 boliger som nabo til det nybyggede 
HedeboCenter. 
Der er endnu ikke taget stilling til, om det nuværende HedeboCenter skal sælges eller 
nedrives, hvorefter grunden kan sælges. 
 



Ældrebolighandlingsplanen medfører, at Lyngbygård, Nørrevang og Vestervang nedlægges 
som plejehjem. 
 
En politisk styregruppe skal sørge for gennemførelsen af planerne. Styregruppen består af 
Voksen- og plejeudvalgets medlemmer, borgmester og vice-borgmester samt formændene for 
handicaprådet og ældrerådet. 
 
Kommunens økonomi på ældre- og plejeområdet. 
 
I årets løb har ældrerådet behandlet forslag til besparelser på plejeboliger og hjemmehjælp. 
I april måned foreslog Voksen- og plejeudvalget besparelser for i alt 21.756.000 kr. i 2008 og 
19,5 mio. kr. i 2009.  
Ældrerådet gav høringssvar til forslagenes punkter og kunne ikke medvirke i alle forslagene 
med begrundelser: 
 
Reduktion i hyppigheden af hjemmehjælp til rengøring: 
Ældrerådet fandt det meget uheldigt med neskæringer på dette område, hvor servicen i 
forvejen ikke er for god, og skulle det ske, bør dette gennemføres ved nye visitationer. 
 
Besparelser på Plejeboliger 
Ældrerådet kunne ikke anbefale de store besparelser på plejeboligerne, hvor det ville gå ud 
over den enkelte beboer, der vil få mindre eller slet ingen indflydelse på sin egen hverdag, når 
der lægges op til en stram arbejdstilrettelæggelse. Endvidere kan kommunen ikke leve op til 
sit sundhedsfremmende arbejde blandt kommunens svage ældre med disse besparelser. 
Generelt er det ældrerådets opfattelse, at besparelser på ældreområdet vil medføre store 
forringelser for den enkelte modtager af kommunal service, hvor de dårlige resultater vil 
kunne spores i de kommende år. 
 
Budget 2009  
I budgetforslagene for 2009 var der igen lagt op til nedskæringer på ældre- og plejeområdet, 
som ældrerådet gav høringssvar på. Blandt forslagene var nedskæringer vedrørende 
genoptræning og vedlige-holdelsestræning, hvilke opgaver kommunen er forpligtet til at sørge 
for.  
Ældrerådet kunne ikke medvirke hertil, og fremførte at disse besparelser blot vil have den 
effekt, at det bliver nødvendigt med ekstra udgifter til hjemmepleje. Kommunalbestyrelsen 
lyttede til vores bemærkninger og slettede besparelserne på ca. 2 mio. kr.  
 
Grenaa Regionshospital og Høreklinik. 
 
Regionsrådet genoptog i 2008 ønsker omkring besparelser på regionshospitalet i Grenaa, og 
forslag til nedlæggelse af høreklinikken. I begge tilfælde protesterede ældrerådet over de 
foreslåede spareplaner. 
Ældrerådet gav høringssvar til Region Midtjylland den 31. januar 2008, hvor vi gav udtryk 
for vores forundring over regionsadministrationens spareforslag, når der så sent som i 
efteråret 2007 blev ofret et betydeligt millionbeløb på at restaurere hospitalet. Patienter og 
pårørende har været særdeles tilfredse med efterbehandlinger og den gode service, som et 
dygtigt personale yder. Mange ældre lægger vægt på den nærhed og tryghed man føler ved 
indlæggelserne i Grenaa, og dette bør bevares nu og i en overskuelig fremtid. 
Med hensyn til besparelsesforslaget om at nedlægge høreklinikken i Grenaa (Audiologisk 
Klinik), kunne ældrerådet ikke medvirke til, at pat ienter skulle henvises til klinikkerne i 



enten Randers eller Århus, hvor dette ville medføre øgede ventetider, der for nuværende er 
meget for lange disse steder. 
 
Lokaltrafikken på Djursland.  
 
Ældrerådet følger nøje situationen, hvor MidtTrafik  søger besparelser ved at reducere eller 
nedlægge busruter i de tyndt befolkede områder. Ældrerådet har i høringssvar til regionen 
protesteret mod disse planer. Regionsrådet har efterfølgende udskudt tankerne om 
besparelser til 2010, men har dog fra begyndelsen af 2009 foreslået nedlæggelse af visse 
afgange. Kommunalbestyrelsen har indsendt protest herimod, mest af hensyn til elevers 
muligheder for adgang til Gymnasium, Handelsskole og Teknisk Skole i Grenaa. 
Ældrerådet vil holde et vågent øje med trafiksituationen, af hensyn til ældre menneskers 
rejsemuligheder. 
Ældrerådet har opfordret Miljø- og Teknikudvalget samt Kommunalbestyrelsen til at 
arbejde med ensartethed i den kommunale lokaltrafik fra Øst til Vest, hvor der i dag er 
forskellige tilbud med telebus i Øst og privat drevet buskørsel i Vest. 
 
Tilsyn på Plejehjemmene: 
 
Sundhedsstyrelsens afdeling i Århus har i 2008 gennemført ét  uanmeldt tilsyn på vore 10 
plejehjem, og det private plejehjem i Voldby. Herudover har der været et  enkelt opfølgende 
besøg. Tilsynene har sat fokus på medicintildeling, lægesamarbejde og beboernes 
sundhedstilstand. 
 
Det kommunale tilsyn har været på uanmeldte tilsyn og anmeldte tilsyn (dialogmøder) på 
vore 10 plejehjem samt Voldby Plejehjem. Her har der været fokus på rengøring, kost og 
beboernes og personalets velbefindende. Tilsynet har konstateret, at der generelt har været et 
fald i de  aktiviteter der tilbydes de ældre  på plejehjemmene, med både samtaler, samvær, 
øvelser med lettere gymnastik m.v. Fald i disse aktiviteter ser ældrerådet som et udtryk for 
resultater af de besparelser først på året, der har medført nedlæggelse af ca. 30 stillinger på 
de 10 kommunale plejehjem. 
 
Samtidig må ældrerådet konstatere, at tilsynsrapporterne giver en beskrivelse af, at beboerne 
er meget tilfredse med den omsorg og pleje de modtager, og konstatere at personalet og 
lederne opfylder deres opgaver på bedste vis. 
De anvisninger, som tilsynene giver det enkelte plejehjem, er efterfølgende efterkommet, og 
plejehjemslederne har redegjort herfor i møderne med beboer- og pårørenderådene. 
 
Storkøkken i Auning: 
 
Ældrerådet ser med tilfredshed på, at Syddjurs og Norddjurs kommuner er gået i 
samarbejde om oprettelse af et storkøkken i Auning, hvorfra der i de kommende år skal 
leveres hovedret og biret til plejehjemmene, leve-bo miljøer og private hjem. 
Maden bliver leveret i portioner som vaccumpakninger, der efterfølgende opvarmes af 
modtagerne. 
Det nye storkøkken bemandes med ca. 30 medarbejdere, hvoraf 15 kommer fra Syddjurs og 
15 fra Norddjurs kommuner. 
Her har ældrerådet dog udtrykt sine betænkeligheder i en skrivelse til de politiske 
beslutningstagere, idet man gør opmærksom på, at der stadig er behov for 
ernæringsuddannet personale i plejehjemmenes modtage- og fordelingskøkkener. 



Bl.a. har tilsynsrapporterne peget på beboernes ernæringstilstand, hvor det er vigtigt, at de 
enkelte personer får den kost, der er rigtig for den enkelte. Fedtfattigt eller fedtholdigt. 
Endvidere bliver opgaver med tilberedning af  morgenmad, aftensmad og mellemmåltider 
stadig lagt ud til de enkelte plejehjem. 
 
FN´s  Ældredag den 1/10-2008 
 
Ældrerådet havde i samarbejde med Handicaprådet, Voksen- og plejeudvalget og 
handicaporganisationer i Norddjurs Kommune tilrettelagt og indkaldt til et offentlig møde 
den 1. oktober 2008 i Ørum Aktiv Center. 
Emnet for mødet var ”Tilgængelighed i Norddjurs Kommune”. Efter diverse indlæg var det 
deltagernes opgave at pege på steder i kommunen, hvor der er god tilgængelighed, og komme 
med forslag til hvor tilgængeligheden kan forbedres. 
Der blev afleveret skriftlige svar fra de enkelte borde fra de godt 80 deltagere, og her er det 
efterfølgende en glæde at konstatere, at det er få steder, som kommunen har ansvar for, hvor 
der ikke er en god tilgængelighed. Til gengæld er der privatejede lokaliteter, hvor der burde 
være bedre tilgængelighed for kørestolebruger og svagt gående mennesker. 
Ældrerådet har tilskrevet kommunen om de steder, hvor der kan gøres bedre tilgængelighed. 
 
Valg til nyt ældreråd i 2009: 
 
Den 17. november 2009 skal der vælges nyt regionsråd, kommunalbestyrelse og ældreråd, der 
alle begynder deres arbejde fra 1. januar 2010. 
Ældrerådet har til opgave at orientere om sit arbejde og sine opgaver inden valget, hvilket vil 
ske på orienteringsmøder rundt om i kommunen.   
Ældrerådet har nedsat et valgudvalg til at tilrettelægge valget og stå for det praktiske 
arbejde, samt udpegning af valgstyrerne. 
Alle der på valgdagen er fyldt 60 år kan stille op som kandidater til ældrerådet, hvor man 
indstiller sig selv skriftligt med mindst 5 anbefalere. Og alle der på valgdagen er fyldt 60 år 
har stemmeret. 
 
Afslutning:  
 
Denne beretning blev mere fyldig end i øvrige år, hvilket skyldes, at undertegnede finder at 
nye kandidater, der ønsker opstilling til ældrerådet, kan modtage denne beretning, og her få 
information omkring ældrerådets opgaver og arbejdsområder til gavn for ældrebefolkningen 
i vores kommune. 
Til slut vil jeg på ældrerådets vegne takke for godt samarbejde med kommunens politikere og 
medarbejdere og øvrige parter, som ældrerådet har haft kontakter til. 
 
Svend Erik Christiansen 
Ældrerådsformand i Norddjurs Kommune 
 
 
 
Ældrerådet har i 2008 haft følgende 15 medlemmer: 
 
Svend Erik Christiansen, Grenaa, Formand 
 
Jens Erik Madsen, Allingåbro, Næstformand 



 
Svend Erik Busse, Grenaa 
 
Marie Christensen, Søby 
 
Bent Gyldenvang, Grenaa 
 
Kirsten Katholm Ravn, Grenaa 
 
Grete Aagaard-Møller, Grenaa 
Jørn Kolind Lassen, Allingåbro 
 
Bodil Jensen, Auning 
 
Erling Nitschke, Grenaa 
 
Holger Andersen, Ørsted 
 
Hans Bøge, Ørsted 
 
Asta Pedersen, Vivild 
 
Bent Juhl Jensen, Auning 
 
Jens Anker Laursen, Grund 
 
Sekretær Kirsten Hansen, Direktionssekretariatet, Rådhuset, 
Torvet 3, 8500 Grenaa – Telefon 89 59 10 46. 


